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KOKORSKÉ NOVINY 
ROČNÍK  XVII  ČÍSLO 5  ŘÍJEN  2015 

OBČASNÍK  PRO  OBČANY  KOKOR  A  NEJEN PRO NĚ 

ÚVODNÍK 

      Čtvrté číslo sedmnáctého ročníku našich Kokorských novin 

vyšlo 27. srpna 2015. Bylo to ještě v době letních veder, 

tropických dní i tropických nocí, kterých bylo letos opravdu 

hodně. Snad už to máme za sebou a podzim bude přiměřený 

srážkově i teplotně. V úvodníku budeme průběh počasí (podle 

naší tradice)  až do poloviny října sledovat. Dotkneme se také 

uvnitř listu významu slova rodák, rodák z Kokor, události kolem 

nás to vyžadují a snad to bude zajímat i čtenáře. Když usedáme 

k dalším řádkům úvodníku na konci první zářijové dekády, je 

venku ráno 7°C,v dalších dnech i 5°C a dokonce 3°C, přes den 

teploty ani na dvacítku nedosahují a občas malinko prší, ale 

opravdu málo. Meteorologové ale babí léto přislíbili, tak 

uvidíme, jak bude vypadat.  První říjnový týden by se dal popsat 

dvěma slovy – sucho a sucho. Výrazný srážkový deficit se dále 

prohlubuje. Babí léto se ovšem konalo, ale nepříliš 

reprezentativně. Teď už nás zajímá, jaká že bude zima. Bude 

jako na obrázku převzatém z internetu? Nebo bude blátivá? 

 
    Začátek druhé říjnové dekády už nás na zimu opravdu 

připravuje. Teploty jsou i přes den velmi nízké a z komínů už se 

kouří.V polovině měsíce však konečně zapršelo. Za den 15. 10 

jsme zaznamenali na meteostanici redakce 10 milimetrů srážek a 

za tři dny celkem 20 mm.Aspoň něco.  

     Obchody už začínají s reklamou na Vánoce a tak se přidají i 

KN. Podívejte se na konec obrazové přílohy a zvažte. Jablíčka 

od Bradů nebo Kniha o naší obci Kokory – to by byl pěkný 

dárek k Mikuláši či k Ježíšku, nebo i k jiným příležitostem. 

Rozhodněte se brzy a potěšte své blízké. 

     Znovu se pokusíme (alespoň v úvodníku) vybídnout širokou 

veřejnost a zejména jednotlivce, které by to bavilo, ke 

spolupráci na tvorbě Kokorských novin. Na zasílání textových či 

obrazových příspěvků, případně k práci přímo v redakci, aby se 

noviny dostaly postupně do mladých a dynamických rukou. 

Mohlo by se začít i dílčí a částečnou spoluprací. A nakonec něco 

zajímavého. V minulém čísle KN označil „počítač“ paní Boženu 

Válkovou (obr. na str. 7 tohoto čísla) místo správného 

matrikářka obce za „matikářku“, což je, vzhledem 

k vícegeneračnímu odporu silně umělecky orientované rodiny 

Válkových k této exaktní vědě, možno pokládat za úsměvné. 

Chybu postřehl jediný čtenář  a to paní učitelka Dana Ježíková, 

dlouholetá kokorská knihovnice. Děkujeme.                  Kš                                           

 

 

 
Tentokrát bude hádanka těžší. Kde stojí fotograf? Nápověda 

praví, že má po levé ruce Olešnici. Foto redakce. Už víte? Je to 

přece na okraji obce a za objektem jsou dva rybníky. 

 

ZASTUPITELSTVO OBCE KOKORY 

     Usnesení ze zasedání zastupitelstva Obce Kokory 

konaného dne  16. 09. 2015. 

Zastupitelstvo obce schvaluje: 

- ověřovatele zápisu – Ing. Vojtěcha Francišku a Karola 

Drexlera 

- rozšíření programu jednání zastupitelstva obce o rozpočtové 

opatření č. 4 

- program zasedání zastupitelstva obce 

- rozpočtové opatření č. 4 

- složení inventarizační komise – Mgr. Jana Mederová, Pavel 

Poučenský, Martin Bílý   a  provedení inventarizace majetku za 

rok 2015 

- změnu kultury p.č. 374/3  - druh lesní pozemek v k.ú. Kokory,  

částečně užívána jako vodní  plocha 

- zadání k poptávce administrátora veřejných zakázek k projektu 

„Kanalizace a ČOV Kokory“ 

Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 

- kontrolu plnění usnesení z minulého zasedání zastupitelstva 

obce 

- došlou poštu a všeobecné informace 

- výkaz FIN 2-12M – pro hodnocení plnění rozpočtu 

k 31.08.2015 

- rozpočtové opatření č.3 schválené radou obce 02.09.2015 

- návrh smlouvy „Odpady Olomouckého kraje, z.s.“ 

Zastupitelstvo obce pověřuje: 

- finanční výbor k provedení kontroly hospodaření Obce 

Kokory,  Základní školy  a   Mateřské školy Kokory, p.o. za rok 

2015, v termínu do 18.12.2015 

- kontrolní výbor k provedení kontroly plnění usnesení Rady 

obce Kokory a Zastupitelstva   obce Kokory za rok 2015, 

v termínu nejpozději do 18.12.2015 

 

                             Hana Zittová           v.r   starostka obce                                   
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Z OBECNÍHO ÚŘADU 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA 

NAROZENÍ DĚTÍ 

V této rubrice zaznamenáváme jen jedno narození chlapce: 

Dne 25. 8. 2015 se narodil klučina Oliver Vaněk. 

Srdečně ho vítáme mezi naše spoluobčany, ať vyrůstá ve zdraví 

a pohodě k radosti rodičů i ostatních Kokoráků. 

 

SŇATEK 

Dne 2. 9. uzavřeli na OÚ Kokory sňatek manželský pan 

Rostislav Henčl a paní Milena Baranová.   

     Hodně zdraví, pohody a štěstí do nového života přeje za 

přátele a spoluobčany redakce KN. 

 

VÝZNAMNÁ JUBILEA  
     V listopadu a prosinci 2015 oslaví životní výročí nad 80 let 

tentokrát samé ženy: 

Dne 15. 11. se dožívá 81 let paní Marta Zehnulová. 

Dne 1. 12. dosáhne věku 82 roků paní Marie Dopitová. 

Dne 11. 12. oslaví 81. narozeniny paní Olga Klučáková. 

Dne 13. 12. dovrší paní Růžena Zlámalová věk 88 roků.  

Dne 20. 12. dosáhne věku 83 let paní Jaroslava Červeňáková 

     Všem jubilantkám přejeme za obec, redakci i další 

spoluobčany hodně zdraví a pohody do dalších let. 

 

ÚMRTÍ OBČANŮ 

Dne 15. září zemřela paní Naděžda Bambásková. 

     Budiž jí země lehkou, ať odpočívá v pokoji. 
 

 

UPOZORNĚNÍ OBČANŮM 

      Opět, jako každý rok, důrazně připomínáme občanům, kteří 

dosud neuhradili místní poplatky – svoz komunálního odpadu, 

stočné, popř. poplatek ze psů, aby tak učinili co nejdříve, 

nejpozději do 30.11. 2015, aby obec Kokory nemusela přistoupit 

k vymáhání místních poplatků exekutivně. 

 

    Obecní muzeum Tršice oznamuje, také prostřednictvím KN, 

otevření části nově zrekonstruovaného muzea, které můžete 

navštívit  každé pondělí od 17-18 hodin, nebo si domluvit 

prohlídku s výkladem u správkyně muzea. Zároven prosíme o 

darování exponátů k dalšímu rozšíření rekonstrukce a to 

především starou postel s čely, nástěnným umyvadlem, 

sporákem, kredencí, stolem či jiným starým vybavením 

kuchyně. Za darované věci předem děkujeme a těšíme se na vaši 

návštěvu.  Tel.721232428     Správce muzea v Tršicích                                             

                                                                                      

 

MASARYKOVA VATRA. 

     Moravská hasičská jednota, hasičský sbor Kokory 

pořádá ve středu 28.října akci „Masarykova vatra“, všichni 

občané jsou srdečně zváni.  
 

 „OKOLO MIKROREGIONU DOLEK“  
     Letošní cyklistické vyjížďky pořádané v sobotu 12. září 

Sdružením obcí mikroregionu Dolek, jehož je obec členem, se 

již tradičně účastnilo téměř šest set cyklistů. Někteří jeli na čas, 

jiní vyjížďku pojali rekreačně, jako společenskou událost k 

setkání starých známých. Klub žen z Kokor se také zapojil do 

této velké akce a myslím, že jsme společně prožily hezké 

sobotní odpoledne. Z našich závodníků se na třetím místě v 

kategorii starší dorost kluci umístil Ondřej Marek. Děkuji mu za 
vzornou reprezentaci obce.           STAROSTKA 

Foto našich děvčat na startu najdete na str. 12 

 

POSEZENÍ PŘI HUDBĚ 

     Obec Kokory pořádá pro naše občany důchodového věku 

Posezení při hudbě, tak tomu bylo i v neděli 11. října, kdy se 

přes třicet důchodců sešlo v pohostinství Kokoráček a při 

drobném občerstvení se u stolů čile bavilo, zpívalo, ale i tančilo. 

Tentokrát nám hráli tři švarní chlapíci na harmoniku, housle a 

kytaru. Věřím, že všichni odcházeli spokojeni a budou se těšit 

na další akce a setkání. Za pomoc při organizování děkuji 

především paní Aničce Gajdošíkové a paní Ing. Irence 

Lichnovské.                                       Starostka  

 

     Koutek organizátorek.                   Foto redakce KN 

 

KOKORSKÝ HÁJ  

     Situací v obecním lese se zabývaly KN z pohledu obce 

Kokory opakovaně a v minulosti často s většími či menšími 

problémy. Jsme i za naše čtenáře rádi, že se k tématu a jeho 

shrnutí i k aktualizaci vrací místostarosta obce Bc. Lubomír 

Rýc, který dále píše:      

     Dne 1.7.2000 přešly pod samostatnou správu obce Kokory 

lesní pozemky „Kokorský háj“ o celkové výměře 43,3099 ha, na 

základě Potvrzení o právoplatném přídělu lesa 22713/49-IX/B 

23 sepsaném v Praze, dne 7.6.1949.  

     V současnosti obec Kokory samostatně spravuje pozemky 

určené k plnění funkcí lesa, o celkové výměře 48,5 ha.  

     Do konce roku 2012 byly lesní pozemky obce Kokory pod 

správou a po jistou dobu také v nájmu jediného subjektu, kdy 

však po zjištěných opakovaných pochybeních nebyla s tímto 

dále prodloužena smlouva o správě obecních lesních pozemků. 

Kokorský háj byl takto zanechán ve velmi neutěšeném stavu. 

Došlo ke změně odborného lesního hospodáře, kterým je v obci 

Kokory od roku 2013, pan František Konrád za Lesy ČR, 

lesnické práce zajišťuje firma ZAKATO.  

    Díky pružné spolupráci obce Kokory s firmou ZAKATO a 

jejich profesionálnímu, odpovědnému přístupu, pod odborným 

dohledem lesního hospodáře, se za toto krátké období podařilo 

zahájit revitalizaci Kokorského háje, kdy za zmínku stojí 

zejména likvidace černých skládek, jakož i celkový úklid lesa, 

obzvláště kolem cest, vyčištění, zpřístupnění a zprůjezdnění 

lesních cest frézováním zarostlých ploch, odstranění polomů, 

vyžádání finančního příspěvku na hospodaření v lesích, z 

rozpočtu Olomouckého kraje pro období 2015 – 2020, 

kompletní rekonstrukce a výstavba nových oplocenek s realizací 

výsadby pěstebního materiálu, postřiky kultur proti buření, 

montáž lapačů na kůrovce, vše k zajištění bezproblémového a 

reprezentativního chodu lesa, v souladu s plánem lesních prací 

zpracovaným odborným lesním hospodářem.  
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    Správné nastartování revitalizace Kokorského háje 

dosvědčuje závěr kontroly České inspekce životního prostředí, z 

března letošního roku, kdy kontrolou nebylo zjištěno ohrožení 

nebo poškození životního prostředí v lese, ani omezení plnění 

jeho funkcí. Bylo upozorněno na neúspěšnou obnovu porostů a 

škody způsobené zvěří z předchozích období, což bylo obratem 

odstraněno kompletní rekonstrukcí a výstavbou nových 

oplocenek s realizací výsadby pěstebního materiálu, postřiky 

kultur proti buření, montáží lapačů na kůrovce, vše k zajištění 

bezproblémového a reprezentativního chodu lesa, v souladu s 

požadavky ČIŽP. Současně byly narovnány administrativní 

nedostatky, kdy vodní nádrž „Nový rybník“ byla v souladu se 

skutečným stavem vyjmuta z pozemků určených k plnění funkcí 

lesa a zkolaudována jako vodní plocha.  

 

 
     V plánu na následující období je rovněž vytvoření naučné 

stezky s informačními tabulemi, se zbudováním přístřešku pro 

turisty na odpočinkovém místě v prostoru bývalého muničního 

skladu, s případným využitím dotačních titulů EU.  

 
Stavební suť na lesní cestě.                        Fota autor. 

     Naši snahu o vzkříšení Kokorského háje však narušují 

nájezdy bezohledných znečišťovatelů, kteří systematicky vozí 

do lesa a na lesní cesty odpadky a stavební suť a to takovým 

způsobem a v takovém rozsahu, že to až znemožňuje samotný 

průjezd lesními cestami, čímž znepříjemňují řádné využívání 

lesa všem kokorským občanům a dalším návštěvníkům. Z 

uvedených důvodů budou příjezdové lesní cesty opatřeny 

uzamykatelnými závorami a zároveň bude přistoupeno k využití 

zákonných monitorovacích prostředků k odhalení těchto 

znečišťovatelů, aby nesli následky svého jednání a rovněž byla 

zabezpečena ochrana Kokorského háje k nerušenému využití 

jeho krás pro kokorské občany a další návštěvníky.  
                                            „Lesu zdar“                            LR  

ZE ZÁKLADNÍ A MATEŘSKÉ ŠKOLY KOKORY 

     Kouzelné přivítání malých prvňáčků  

     Dlouhé 2 měsíce odpočinku všechny děti školou povinné 

určitě ocenily. V kalendáři se ale objevilo datum 1. září a 

kokorští prvňáčci se nemohli dočkat, až se podívají do své 

školy. Ve schránce našli pozvánky, kde p. učitelka děti lákala do 

světa kouzel. Ráno pak přicházeli veselí žáčci a zamířili do 

jídelny, kde na ně čekali kamarádi z vyšších ročníků. Na úvod 

promluvila paní ředitelka s paní starostkou, dětem popřály 

hodně úspěchů, trpělivosti a taky kamarádů. Pak už se objevila 

"královna víl", paní učitelka prvňáčků a v ruce držela čarovnou 

hůlku. Přijala víly a kouzelníky do království čísel, písmen a 

her. Aby mohli všichni společně čarovat, dostali od pána Slunce, 

Moře i Země kouzelné hůlky a také sovičky vyrobené z 

voskovek. Jako každý rok, tak i letos na děti čekala krásná 

knížka na památku, kterou věnovala obec.  

     Jak bylo na dětech znát, takové uvítání se jim velmi líbilo a 

proto vesele spěchaly do své vyzdobené třídy.  

     Všichni učitelé i rodiče po tomto 1. radostném dni věří, že 

šťastné a spokojené budou děti každý den.  

                                                               Mgr. Irena Svozilová  

 

NOVÝ ŠKOLNÍ ROK V MATEŘSKÉ ŠKOLE 

     Prázdniny nám skončily a začal nový školní rok. Děti byly ve 

školce přivítány maňáskovou pohádkou O Budulínkovi.  

    Zahájení školního roku se neobešlo bez slziček dětí i 

některých rodičů, ale slzičky velmi brzy oschly. 

     Děti si našly nové kamarády, seznamují se s novým 

prostředím školky a hravou formou poznávají svět.  

Od října některé děti navštěvují kroužek keramiky, tvořivých 

ručiček, kroužek pro kluky, angličtinu a předplaveckou 

výchovu.  

     Děti čeká po celý rok spousta akcí, mimo jiné divadelní a 

kouzelnická představení, exkurze, vánoční čarování  

s rodiči apod. 

     Přejeme dětem, aby do školy chodily s úsměvem, protože 

dětský úsměv je tou největší odměnou pro paní učitelky. S.P. 

 
Děti zhlédly na školním dvoře i výcvik dravých ptáků a některé 

si mohly i pohladit.                                            Foto archiv MŠ 

CYKLISTICKÉ ODPOLEDNE.  

     Jako každý rok i letos proběhlo ve středu 16. 9. 2015 

cyklistické dopoledne pro žáky 1. stupně. Dopravní výchova 

jako taková je nezbytnou součásti vyučování i na naší škole.  

    Letos proběhly jízdy zručnosti na školním hřišti, dopravní 

testy, nad kterými si lámaly děti hlavy ve svých třídách, a také 

jsme poznávali dopravní značky na zahradě MŠ. Ve chvílích 

volna jsme využili počítačové učebny a „projely“ si další testíky 

s dopravní tématikou.  

     Při jízdě zručnosti hrály velkou roli trestné body. Při 

dosažení stejného počtu trestných bodů však rozhodoval i 

naměřený čas. Takže bylo nutné hned na začátku zvolit vhodnou 

taktiku. Jet pomalu? Jet rychle? Anebo bez chybičky?  

     Tento rok však musíme také vyzdvihnout náš rekord v počtu 

jízdních kol. Účasti takového počtu se nám nikdy před tím 

nepodařilo dosáhnout. Kromě jízdních kol se objevily i 

koloběžky a dokonce i jeden „speciální“ stroj.  

     V testu dopravních vědomostí a cyklistických znalostí, v 

kombinaci s poznáváním dopravních značek, však mohli uspět 

jen ti nejlepší. A tak se i stalo. Těm, kterým se příliš nedařilo, je 
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třeba připomenout, že by neměli podceňovat znalost této 

problematiky, se kterou se setkáváme dnes a denně.  

     Crrrr a cylilink, už nyní se těšíme na příští cyklistické 

dopoledne na naší škole. Dále už jen přehled výsledků a 

gratulace. 

1.třída 

Jízda na kole , dívky, chlapci 

1.Štěpánka Jurečková , 2. Kristina Klvaňová 3.Ema Děrdová  

1. Tomáš Zmrzlík 2.  Štěpán Miklík  3. Jan Štefan  

Dopravní testy  

1. místo dívky Ivana Niessnerová  

1. místo chlapci Jan Štefan  

2. třída 

Jízda na kole , dívky, chlapci 

1.– Simona Mikušová,2. Nelli Klvaňová.3. Elena Grossmannová 

1. - Filip Zachrdle, 2.- Matyáš Skrovný, 3. Matěj Zachrdle  

Dopravní testy  

1.  Veronika Jemelková, 2.  Filip Zachrdle, 3. Štěpán Stiskálek  

3.třída  

Jízda na kole, dívky, chlapci  

1. Adéla Malátková , 2. Dorota Bolfová , 3. Mariana Ryšánová  

1. Adam Zicha, 2. Jakub Matýsek, 3. Lukáš Kráčmar  

Dopravní testy 

1. Michaela Čapková, 2. Lukáš Kráčmar a Jakub Děrda 

3. místo – Jakub Matýsek  

4.třída  

Jízda na kole  

1. Andreé Burdi, 2. Petr Dang , 3.Jan Holčák  

Dopravní testy  

1. Eliška Jurečková , 2. Tereza Děrdová, 3. Andreé Burdi  

5.třída  

Jízda na kole, dívky, chlapci  

1.Veronika Červenáková,2.Magda Ryšánová,3Mája Matoušková  

1. Jiří Zapletal, 2. Daniel Obruča, 3.  Lukáš Drabiščák  

Dopravní testy  

1. Mája Matoušková, 2. Lukáš Přikryl, 3. Žaneta Hluší  

                                                          Mgr. Hana Ezz Al Dean  

 

ORIENTAČNÍ BĚH ŠKOLÁKŮ 

     Žáci druhého stupně naší školy se účastnili dalšího závodu v 

orientačním běhu.Po úspěšné premiéře orientačního běhu, která 

proběhla v červnu letošního roku v okolí naší školy jsme se v 

pátek 2. října vypravili do Brodku u Přerova, kde jsme se spolu s 

žáky místní školy a také s žáky z Velkého Týnce zúčastnili 

dalšího závodu v orientačním běhu. Tato akce byla podporována 

Českým svazem orientačních sportů v rámci výukového 

programu „Orienťák do škol“. Byly připraveny dvě tratě – kratší 

o délce 1,4 km pro šesťáky a sedmáky a delší – 1,8 km pro 

osmáky a deváťáky. Za nádherného slunečného dopoledne se 

závodů zúčastnilo celkem 134 dětí. Ze žáků naší školy se 

nejvíce dařilo Anežce Jurečkové a Janě Válkové, které 

vyhrály závod šesťaček, v nejvíce početné kategorii sedmáků 

dosáhli celkově čtvrtého místa Matěj Matuškovič, Michal 

Eliáš a Michal Kafka. Osmákům se tentokrát moc nedařilo – 

Jaroslav Jurník a Adam Chovanec obsadili šesté místo, ale 

zato mezi deváťačkami se podařilo zvítězit Marii Myšákové 

a Tereze Pochylové. Vítězové ale byli všichni, kteří si přišli 

zasportovat a vyzkoušet tento, poměrně neznámý - ale pěkný, 

sport. A aby nezůstalo jen u jednoho závodu, tak se na jaře zase 

my vydáme zaběhat si k našim soupeřům do VelkéhoTýnce a 

také přivítáme stejné soupeře i u nás v Kokorách. Uvidíme, jak 

se nám bude dařit a snad dosáhneme také pěkných výsledků.  

                                                          Mgr. Jitka Vystavělová  
 

 
Soustředění před závodem.       Foto archiv školy 

 

ZÁHON PŘED ŠKOLOU 

(A OSTUDA K TOMU, dodává redakce) 

     Záhon před základní školou jsme si vzali do své péče. Když 

jsem přišla s myšlenkou starat se o záhon před školou, měla 

jsem představu o záhonu hezkém po celý rok, se stále zelenými 

keříky. Nakoupenou zeminou jsme zkvalitnili půdu, osadili ji 

vhodnými keříky, některé jsme nakoupili z finančních 

prostředků obce, další věnovala paní učitelka. Pečlivě jsme se o 

ně starali. V době prázdnin, které byly nezvykle horké a suché 

jsem je vždycky nejdříve po příchodu do školy zalévala  a  tak  

hezky přečkaly horké léto. Co o tom svědčí? Keříky se až tak 

hezky rozrostly, že nám je někdo ukradl, možná si je přesadil 

nebo zpeněžil. Keříky paní učitelky se také líbily. Ty někdo 

„přemístil“ už v loňském roce před Památkou zesnulých.  Na 

prázdné místečko po keřících jsem koupila vřesy. Zatím se jim 

daří. Stihnou se rozrůst? Jak dlouho budou vřesy a další trvalky 

zdobit záhon? To jsou otázky, které si kladou žáci školy a její 

zaměstnanci. Navzdory zlodějům se o záhon stále budeme 

starat.                         Mgr. Marie Kondlerová                                  

 

 

BOSNA A HERCEGOVINA -  ZEMĚ TYRKYSOVÝCH 

ŘEK A KŘIŠŤÁLOVÝCH JEZER  

    Naše cestovatelka Zuzana Habáňová se v tomto příspěvku 

přece jen přiblížila více k domovu. Bosnu Hercegovinu jsme 

znali dříve převážně z písně z doby Rakousko- Uherska-„Za 

císaře pána a jeho rodinu, museli jsme vybojovat Hercegovinu“. 

Tak zpívali veteráni I. světové války a další a další generace, na 

mnoha typech společenských večírků, zvláště, když doba už 

značně pokročila. Na počátku 21. století pro naše čtenáře 

znovuobjevila tento krásný kus Balkánu právě  Zuzana 

Habáňová. Tady jsou její postřehy a zážitky:      

   

     Poprvé jsem Bosnou a Hercegovinou projížděla někdy v 80. 

letech, kdy byla ještě součástí bývalé Jugoslávie. S rodiči jsme 

mířili poprvé k moři a dodnes si vybavuji ohromné trsy ostružin 

u města Banja Luka, divoké vápencové hory, špinavé děti u 

silnic nabízející džbány borůvek a dráty elektrického vedení 

namotané v korunách stromů. Podruhé to bylo v létě 2012. 

Stopem jsme s kamarádem projížděli Srbsko, Černou Horu, ale 

protože auta moc nezastavovala, přes Bosnu a Hercegovinu jsme 

se domů vraceli vlakem. Se zatajeným dechem jsem pozorovala 

křišťálově modrou řeku Neretvu, nádherné hory, zelené louky a 

malebné vesničky. Musela jsem se sem vrátit.    

     Tuhle zemi o rozloze 2/3 České republiky s téměř 4 000 000 

obyvatel, si každý vybaví díky občanské válce v bývalé 

Jugoslávii v 90. letech, přesně od března 1992 do prosince 1995. 

Bosna a Hercegovina, kde byly boje nekrvavější, byla vždy 

velmi multietnická země. A tehdy válčil každý s každým. 

Napřed Srbové napadli Chorvaty, pak se Chorvaté spojili s 

Bosňáky – bosenskými muslimy proti Srbům, nakonec Chorvaté 
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se Srby proti Bosňákům. Docházelo k etnickým čistkám, 

především vůči muslimům, nejhorší v červenci 1995 ve 

Srebrenici. Dodnes válku připomínají všudypřítomné hřbitovy, a 

také spousta neobjevených min.  

     Od války již ale uběhlo 20 let, Bosna a Hercegovina se 

začíná objevovat v hledáčku turistů z celého světa. Nejrychlejší 

možnost, jak se sem dostat, je autobusem z Vídně, a to za 12 

hodin. S parťačkou Ivetou jsme nad ránem v hlavním městě 

Sarajevu. Potřebujeme však dál na jih do města Mostar. 

Vysmátý chlapík nám nabízí odvoz, prý tam má cestu. Pravda, 

obavy trochu máme, sedíme v autě s dvěma snědými muži, ale 

když nabírají nějakého staříka, kvůli kterému vlastně jedou, 

uleví se nám. Nenápadně zjišťuji, jakého jsou vyznání. Je to 

těžké odhadnout, protože všichni mluví stejným jazykem a 

stejně vypadají. Žijí zde vedle sebe muslimové (40 %), 

pravoslavní (31 %), katolíci (15 %) i Židé. Oba naši 

přepravovatelé jsou muslimové, ale zapomeňte na radikální 

islám na Blízkém východě, od křesťanů je prostě nerozeznáte. 

Jsou velmi uctiví, přátelští, radí, co v jejich zemi nevynechat a je 

s nimi sranda. Cesta lemuje krásnou řeku Neretvu, ale její půvab 

nevyniká tak silně, jako z protějšího břehu, kde jezdí vlak. 

 

 
Starý most-fotografie autorky. Další v obrazové příloze KN  

     Řeka Neretva rozděluje Mostar na dvě části, na staré město, 

kde žijí bosenští muslimové a nové město, kde žijí Chorvaté. 

Nejznámější památkou a symbolem města je Starý most. 

Původní stavba z 16. století byla v r. 1993 vyhozena do vzduchu 

chorvatskou armádou, prý připomínal doby Osmanské říše. I zde 

byly velmi krvavé boje a v okolí spousta chorvatských 

koncentračních táborů, kde panovaly otřesné podmínky a 

bezpráví. Naštěstí v r. 2004 byla tureckými inženýry postavena 

replika původního mostu, kterou dnes obdivují zástupy turistů. 

Ale cosi visí ve vzduchu. Každý břeh je úplně jiný, moc spolu 

nekomunikují, jizvy z války jsou stále velmi hluboké. Hledáme 

nějaké ubytování. Místní chlapík nás vede úzkými uličkami k 

omšelému domu. Rodinnému penzionu šéfuje vysmátá, 

upovídaná babička, nikdo jí neřekne jinak než mama. Vydáváme 

se do historické části města. Jako bychom se ocitly v Orientu. 

Míjíme krásnou mešitu s vysokými minarety, úzké dlážděné 

uličky jsou posety stánky s orientálním zbožím, džezvami na 

kávu, karafami a kovovými vázami. Trhy překypují ovocem, 

zeleninou, občas zahlédneme i domácí rakij. V uličkách je plno 

turistů, dokonce i Čechů, z jadranského pobřeží je to sem 

kousek. Slavný most se hrdě klene nad řekou, výhled na okolní 

mešity a historické budovy je fantastický. Místní mládenci za 

odměnu (prý 30 euro) skáčou z hrany mostu do ledové Neretvy. 

Tahle tradice tu přetrvává již 500 let a skok z výšky 21 m, což je 

asi jako ze 7-mi patrového domu, vyžaduje řádný trénink. 

Stojíme pod mostem a celou tuhle odvážnou akci sledujeme. Je 

velké horko, rády bychom se v průzračné řece osvěžily, ale 

ledová voda nás odradí. Místní jsou však zvyklí a vesele v řece 

dovádí. Historická muslimská strana je plná života, ta 

chorvatská tichá, dokonce i lidé jsou jaksi chladnější, moc se 

nám tu nelíbí.  

     Rády bychom navštívily několik zajímavostí v okolí. Na to 

ale potřebujeme auto. Mama domlouvá svého vnuka Dina, který 

s námi vše objede svým stařičkým volswagnem. Přidává se k 

nám trojice mladých Holanďanů, ti se ovšem vezou v moderním 

audi s Dinovým otcem. Nám to ale nevadí. Starověké městečko 

Počitelje na nás dýchá svou orientální a středomořskou 

atmosférou. Nad našimi hlavami se vypínají půvabné ruiny 

hradu z osmanských dob, vyšplhat se nahoru úzkými 

kamennými uličkami je ve velkém vedru docela náročné. Za 

odměnu se kocháme fantastickým výhledem na okolí. 

Smaragdová Neretva se vlní jako had mezi vápencovými 

skalami a zelenými kopečky. Do války bylo Počitelje 

vyhledávaným výletním místem. Když došlo k těžkému 

odstřelování Srby a Chorvaty, bylo velmi poničeno. Naštěstí se 

zde začalo rychle opravovat a dnes městečko opět získalo zpět 

na své kráse. Pokud sem někdy zavítáte, určitě Počitelje 

nevynechejte. Čas je drahocenný, pokračujeme dál. Ponorná 

řeka Trebižat, která teče zčásti pod zemí jako např. moravská 

Punkva, obklopená hustou vegetací, ukrývá zajímavé tajemství - 

vodopády Kravica.  

 

 
Pohled na 27 m vysoké a 120 m široké vodní kaskády je 

úchvatný. A dokonce se v nich dá zadarmo koupat. Po chvilce 

ale zjišťujeme, že tu nejsme samy. Připadáme si jako na 

přecpaném koupališti. Okolo řeky i ve vodě jsou stovky lidí. 

Davová záležitost, která nás docela otráví. Je zde také spousta 

Čechů. Dino jde do baru pozdravit své známé, my se osvěžit do 

řeky, voda je ale jako led, tak jsme rády, že za chvíli odjíždíme. 

Přijet sem brzy ráno, kdy tu ještě nikdo není a vycházející 

slunce ozařuje vodopády, musí být ovšem nezapomenutelný 

zážitek a lákadlo pro každého fotografa. Mezi dvěma kopci se 

ukrývá malá nenápadná vesnička, o které do r. 1981 neměl 

nikdo ani ponětí. Jmenuje se Medžugorje a právě v červnu 1981 

se zde prý zjevila skupince mladých lidí Panna Marie. Od té 

doby ji zná každý křesťan a dodnes ji navštívily milióny 

poutníků z celého světa. My máme dnes ale štěstí. Koná se tu 

Festival křesťanské mládeže, všude jsou tisíce lidí, a také 

spousty Čechů. Prohlédneme si přeplněnou katedrálu a chvíli 

posloucháme hudbu. Ale je čas se pomalu vrátit do Mostaru. 

Večer to v ulicích příjemně žije, hraje chytlavá balkánská hudba, 

místní víno, pivo a burek, listový závin plněný sýrem, masem či 

zelím, jsou skvělé.  

Společně se čtenáři popřejeme naší cestovatelce a dopisovatelce 

Zuzance dobrou chuť a zbytek „Bosny a Hercegoviny“budeme 

očekávat v příštím čísle KN. A to už budou Vánoce. KN. 

 

UKONČENÍ PRÁZDNIN V KOKORÁCH 

     Poslední prázdninová sobota 29. 8. 2015 patřila již tradičně 

především dětem z Kokor, ale i z okolí. Členové fotbalového 

oddílu malé kopané 1. AC Kokoráček ve spolupráci s Obcí 

Kokory přichystali pro více jak 250 návštěvníků bohatý kulturní 

program na „Starém hřišti pod Bramborem“. Celá sobotní akce 

začínala turnajem v malé kopané. Od 14 hod. hřiště ožilo při 
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indiánské diskotéce plné tance a soutěží pro děti a dospělé. 

Spoluúčinkovala i modelka a Miss Média OK 2015 Denisa 

Čechová. 

 
 

 Dospělí mohli dále shlédnout účastníky soutěže v sečení trávy 

kosou „ O Kokorské brósek“. Přihlásilo se celkem sedm 

soutěžících, z toho většina mladých mužů, kteří si chtěli poměřit 

dovednost s nejstarším sekáčem ve věku 65 let. Bohatý potlesk 

sklidili členové  JKA Karate Lipník nad Bečvou a AČR 

MUSADO (prapor Přáslavice), kteří předvedli ukázky bojového 

umění.  Krásný letní večer ukončily děti opékáním špekáčků a 

dospělí pokračovali ve společenské zábavě dlouho do noci. 

Poděkování za přípravu celé akce patří především místnímu 

klubu malé kopané pod vedením Pavla Poučenského a také 

všem sponzorům, kteří přispěli na nákup odměn do soutěží. 

                          Foto a příspěvek Hana Zittová, starostka obce 

 
„Kokorský brósek“  stateční sekáči 2015              Fota  archiv 
 

KDO JE KOKORSKÝM RODÁKEM ? 

     Kokorské noviny již více než 15 let představují svým 

čtenářům významné kokorské rodáky, ale také vynikající 

osobnosti, které v naší obci výrazně a bohulibě působily po 

většinu svého života, nebo Kokory proslavily ve světě.  Je 

zajímavé, že teprve po letech narážíme na problém, koho do 

těchto kategorií zařadit a jak jeho vztah ke Kokorám přesněji 

vyjádřit a pojmenovat.  

     Tyto problémy jsme řešili i při vydání „Knihy o naší obci 

Kokory“v příslušné kapitole. Kniha je už mezi čtenáři a „co je 

psáno, to je dáno“, ale příslušnost osobností k naší domácí 

komunitě se objevují jako určitý problém i nadále.  

     A právě slova rodák, občan, usedlý, starousedlík, přiženěný, 

přistěhovalný (dokonce domorodec) a další mají i dnes svůj 

význam ve vztahu k narození jednotlivce, délce jeho pobytu 

v obci, stáří rodu a další vazby, aktivity, spolkovou činnost  a 

vřelý, nebo aspoň dobrý vztah k obci a celému historickému 

společenství kokorských občanů všech generací. 

     Tentokrát zklamal dokonce internet i počítačové vyhledávače 

i tlusté slovníky. Ke slovu rodák je toho opravdu málo, až u 

stařičkého klasika Jungmanna nalezneme rovnítko mezi slovy 

rodák a rodilý, pro nás tedy rodilý Kokorák. Čili (jak píše L. 

Sarb) – rodákem je člověk natrvalo a vznikne to jeho narozením 

v daném místě. Moderní pojetí je širší, označuje rodáka také 

podle bydliště matky v době jeho narození, čili zpravidla místo, 

kam se maminka s malým občánkem po pobytu v porodnici do 

rodiny vrátí. Jinak bychom byli téměř všichni (od generace 

sedmdesátníků či osmdesátníků) rodáky z nemocnice. A aby to 

bylo podtrženo a zdůrazněno, předpokládáme např., že kokorský 

rodák v naší obci, po zmíněném návratu z přerovské, olomoucké 

či jiné porodnice, s rodiči žije, roste, rozvíjí se, chodí do 

kokorské školky i do základní školy, případně dojíždí z Kokor 

na další studia či do učení a po osamostatnění a vylétnutí se do 

rodného hnízda pravidelně vrací, nebo splní větší část těchto 

podmínek. Pokud tuto otázku řešíme u slavných či obecně 

známých osobností, počítáme i se skutečností, jak ochotně či 

výrazně se tato osobnost ke svému rodišti či bydlišti hlásí, jak 

často se do obce vrací a stýká se se svou širokou rodinou, se 

svými kamarády, vrstevníky či spolužáky. Zaznamenali jsme i 

rodáky, kteří někdy kolem dvacítky z Kokor odešli „za láskou či 

za chlebem“, ale nikdy nezapomněli, z mládí si velmi mnoho 

pamatují a Kokory si připomínají snad každý den. Další občané, 

ač k rodákům takto definovaným přímo nepatří, jsou spojeni 

s naší obcí velmi pevnými lidskými, příbuzenskými a rodovými 

pouty, či dlouhodobým pobytem, nebo obdivem k naší krajině a 

přírodě a zejména výraznou společenskou a spolkovou činností. 

Pro tento široký okruh osobností, zejména s ohledem na jejich 

pobyt (trvalé bydliště) v naší obci, máme označení či obecné 

pojmenování  Kokorák, případně generačně kokorský patriot či 

starousedlík. Pro ty nejvýznamnější, s důležitým postavením 

v obci, používal pan Oldřich Zlámal svého času a v nadsázce 

označení kokorští patriciové.      

     Zatím nechceme téma příliš rozvíjet a necháme si rozbor 

většiny konkrétních případů (až na první výjimku) na zimu, 

možná i s podporou či vlastními názory čtenářů. Připravíme se, 

spolu s vámi, např. na jména Páter E. Pavlík, Msgr. Oldřich 

Zlámal, Páter D. Dajč, Geislerovi, Miloš Roháč, otec a synové 

Válkovi, prof. MUDr. Bohumil Hučín, Ing. M. Jurečka, Ing. M. 

Jemelka, Ing. V. Lichnovský a čtenáři možná přidají i další.  

     Jednoho z těch „pravověrných rodáků“ jsme náhodou 

kontaktovali  na Václava na  ulici, přímo před redakcí. Byl to 

Ing. Lubomír Jelínek, který již po léta žije na jihu Čech a přijel 

jen na skok, na celkem pravidelnou návštěvu k rodině. K titulu 

kokorského rodáka se hrdě hlásil a doplnil, že  v roce 1937 

přišel na svět přímo ve světnici kokorského mlýna a v obci 

prožil dětství a mládí.                                         Kš 

 

VLADIMÍR VÁLEK OSMDESÁTNÍKEM 

     Mimořádně úspěšný dirigent, možno říci světového jména 

a formátu, Vladimír (v Kokorách častěji oslovovaný po 

domácku Mirek) Válek byl na stránkách  sedmnácti ročníků 

našich Kokorských novin skutečně pravidelným a velmi 

váženým hostem.  

         Často jsme populárního a mediálně známého Vladimíra 

Válka, možná trochu žárlivě, lokálpatrioticky, ale s obdivem a 

sympatií, prezentovali jako kokorského rodáka a on také 

většinu předpokladů a kritérií, uváděných obecně v předchozím 

článku, naplnil. Zároveň se ale ukázalo, že nemůže jít o žádnou 

striktní normu, ale o citlivý a diferencovaný přístup 

k životopisným údajům. 

     Narodil se sice 2. září 1935 v Novém Jičíně a maminka 

Božena se s ním vrátila z porodnice do rodného Rybí, ale to už 

je oba netrpělivě čekal v Kokorách odborný učitel pevně již 

etablovaný a zabydlený na zdejší měšťanské škole, otec Alois 
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Válek. Velmi brzy pak manželku a prvorozeného syna na svém 

novém a definitivním působišti a bydlišti, v novém bytě přivítal. 

Vazbu rodiny na naši obec podtrhlo pak v roce 1940 narození 

druhého syna Válkových Jiřího Válka, jehož zařazení mezi 

rodilé Kokoráky je tak ještě výraznější.   

  
Válkovi snad v roce 1940.                    Rodinný archiv. 

 Oba synové odborného učitele a později ředitele kokorské školy 

, kapelníka a funkcionáře lidosprávy Aloise Válka pak 

v Kokorách vyrůstali, chodili zde do poměrně moderní klášterní 

mateřské školky i do „obecné a měšťanské školy“, v rodině a v 

obci získávali první kontakty s hudbou, hráli v otcově velké 

dechovce i příležitostně v kokorské Melodii. Do domovského 

prostředí „k mamince do Kokor “ se oba chlapci vraceli i ze 

studií v Přerově a Kroměříži.  Nezapomenutelné prázdniny a 

další volný čas prožívali u laskavých a milujících prarodičů 

v Rybí.  Později děti Vladimíra a Jiřího (tehdy už pražských i 

českých špičkových muzikantů) zase nejednou trávily prázdniny 

u babičky a dědy Válkových v Kokorách.  

      Ať tedy chceme nebo nechceme, musíme se tak o „naše 

Válkovy“ podělit s původním sídlem jejich rodu, s obcí Rybí na 

Novojičínsku a samozřejmě s Prahou, kde hvězdy 

muzikantského kumštu obou synů a jejich popularity svítily 

nejjasněji  a zazářily z Čech až daleko do světa. Podíl 

„rodinných a hudebních Kokor“ na formování jejich osobností a 

muzikantského profilu, je však, podle našeho názoru, 

nezastupitelný. 

     To vše nám znovu tane na mysli u příležitosti osmdesátky 

šéfdirigenta Vladimíra Válka, k jehož jubileu jsme z redakce 

našich novin popřáli alespoň telefonicky a setrvali s panem 

dirigentem, jak se psávalo, „v delším srdečném rozhovoru“. 

Zároveň jsme v obci (jako celá léta předtím) sledovali v rozhlase 

i v televizi a na internetu pořady a dokumenty připravené 

k tomuto jubileu. S potěšením a zadostiučiněním jsme 

v opakovaném  filmovém dokumentu zaznamenali bezprostřední 

vyjádření Mirkovy nejmladší, dcery Veroniky, která s láskou 

hovoří o tatínkovi a podtrhuje, že přes všechno, co dokázal, 

zůstává u ní trvale tím skromným klukem z Kokor. Díky 

Veroniko. 

 

 
Špičkoví hudebníci „doma v kokorském Pekle“        Foto KN 

  Škoda, že i v některých renomovaných materiálech 

z hudebního světa pracují autoři s fakty o dětství a mládí pana 

dirigenta (mírně řečeno) až příliš volně, jak si může vnímavý 

čtenář znalý místních reálií ověřit např. na internetu.       

     Pan dirigent Vladimír Válek požádal v závěru hovoru redakci 

KN o předání pozdravu všem kamarádům a známým 

v Kokorách (zejména spolužačkám z učitelských rodin, které 

také jubilují) a vyslovil naději, že se mu přece jen podaří se 

k nám do Kokor alespoň ještě jednou podívat. 

                                                                                             Kš   

 KOKORSKÁ FARNOST (POKRAČOVÁNÍ) 

      Pokračujeme v přehledu událostí kolem kokorského kostela, 

hřbitova a z komunity kokorských farníků, z pera naší 

spolehlivé a fundované dopisovatelky paní Ing. Růženy 

Jurečkové, rozené Zlámalové. Ta o farnosti dále píše: 

     Po návratu svobody se obec Kokory zase stává vlastníkem 

kaple sv. Františka Xaverského [viz odstavec o P.Dajčovi]. 

V roce 500.výročí narození tohoto světce, tj. v  r. 2006 je 

z iniciativy obce a za přispění dotací od státu, kaple od základů 

po střechu včetně interiéru opravena a 1.října 2006 odpoledne 

arcibiskupem Janem Graubnerem znovu slavnostně požehnána. 

Po několik roků zde pak končívaly P. Koníčkem obnovené 

průvody Božího těla. Do poloviny 50. let XX. stol. se totiž tento 

svátek slavil velkým průvodem obcí, kde byly v domech na 4 

místech zřízeny oltáře. Průvod vyšel z kostela, a první zastavení 

bývalo u hlavního vchodu kláštera. Pak u Melounového (č.104), 

kde podobně jako u Jemelkového  (č. 45) byla v domě maličká 

kaple s oltářem, přístupná přímo z návsi dvoukřídlými dveřmi. 

Stačilo jednou za rok dveře otevřít, interiér vyčistit, nově 

vyzdobit a vše bylo nachystáno ke slavnosti. Další oltář byl ve 

vratech u Lenochových (č. 141). Od r. 1989 byla tradice 

průvodů Božího těla v naší vlasti znovu obnovena, avšak 

v Kokorách se tak stalo až po příchodu P. Koníčka. Bývalé 

oltáře u Jemelků a Melounů byly při stavebních úpravách 

zrušeny. Kromě bývalého kláštera (nyní Centra Dominika), kde 

byla tradice oltáře v hlavním  vchodu obnovena, musela se najít 

nová místa, kam se oltáře postaví a kudy bude průvod procházet.  

Těch míst se našlo vícero a občas se mění. (Oltáře nyní bývají u 

hlavního hřbitovního kříže, v zádveří vstupu hlavního vchodu do 

kostela (orientovaný směrem ven), ve dveřích, (nebo ve vratech) 

fary a poslední zastavení bylo v kapli sv. Františka Xaverského. 

K tomuto oltáři se šlo průvodem po úzkém chodníku, ale 

současně i po silně frekventované silnici, což bylo zvláště 

nebezpečné pro děti. Proto se časem upustilo od umístění 4. 

oltáře v kapli sv. Františka Xaverského a slavnost nyní končí u 

oltáře na faře. Celý vnitřek kostela i venkovní oltáře bývají 

k této slavnosti krásně vyzdobeny mladými břízkami a 

květinami. Kněze s monstrancí předcházejí v průvodě svátečně 

ustrojené menší děti (družičky), které sypou z košíků na zem 

okvětní lístky květin.  
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     Kromě obnovené veřejné oslavy svátku Božího Těla byl po r. 

1989 ve farnosti obnoven také zvyk držení stráže u Božího 

hrobu na Bílou sobotu odpoledne. Tuto službu konají dvě 

dvojice dobrovolných hasičů ve svátečních stejnokrojích 

s halapartnami. Střídání stráží vede pátý hasič – „závodný“. Ve 

farnosti nepřetržitě pokračuje také zvyk „brkání“, kdy školou 

povinní chlapci obcházejí od večera Zeleného čtvrtku do rána 

Bílé soboty celou obec a místo ranního, poledního a večerního 

vyzvánění kostelního zvonu brkají na dřevěné „brkače“ různých 

velikostí a provedení. V minulosti, kdy neměl každý hodinky, se 

lidé orientovali podle vyzvánění k modlitbě Anděl  Páně. Jelikož 

od večera Zeleného čtvrtku do noci Bílé soboty zvony na 

kostelích na znamení smutku nezvoní, nahradilo hlas zvonu 

„brkání“. Do poloviny 50. let XX. století se chlapci před 

brkáním scházeli pod shody vedoucími na hřbitov. Než vyrazili 

průvodem po městečku, pokaždé se pod vedením nejstaršího 

ministranta pomodlili (vkleče na schodech) modlitbu Anděl 

Páně. V pozdějších letech už se ze strachu takto veřejně nikdy 

nemodlili. Dnes vychází průvod „brkačů“ od obecního úřadu. 

Ve farnosti se také dochovaly dva velikonoční zvyky: na 

Květnou neděli chodí po domech děvčata „na jedličku“ a na 

velikonoční pondělí chlapci s „tatary“ na pomlázku za děvčaty. 

Druhý zvyk je po naší vlasti všeobecně rozšířený, „jedlička“ už 

jen málokde. „Jedlička“ se vyrábí z vršku mladičké jedle a 

přizdobuje se mašlemi. Děvčata si přinesou své jedličky na 

květnou neděli do kostela, kde jim je při svěcení ratolestí vrby 

jívy‚ (tzv. „kočiček“), kněz požehná. S jívovými ratolestmi se 

pak koná v rámci bohoslužby průvod kolem kostela. 

S jedličkami vyrazí děvčata hned po mši svaté ve skupinkách ke 

svým příbuzným a známým na koledu. Do poloviny 50. let 

minulého století chodívaly skupiny děvčat dům od domu. Při 

„jedličkování“ se zpívala a dosud zpívá písnička, jejíž obsah se 

vztahuje ke Květné neděli: 

„Když Pán Ježíš na oslátku do Jeruzaléma jel. 

Házeli mu ratolesti, ze stromečků, kudy jel. 

Mnoho lidí svoje šaty na cestu prostírali, 

,Hosana synu Davidovu´, všichni prozpěvovali. 

I my k vám dnes přicházíme,  

mnoho štěstí vám neseme, 

Upomeň nás na Ježíška tato krásná jedlička.“ 

     Od nepaměti působí v Kokorách chrámový sbor, který je 

průběžně obměňován. [Viz o něm zmínku již výše.]  Jeho 

hlavním posláním je přispívat k větší kráse a důstojnosti 

bohoslužeb – zejména o vánocích, velikonocích, hodech, 

různých slavnostech a výročích, svatbách, pohřbech atd. 

Pozoruhodné je, že sbor zpívá na Květnou neděli a Velký pátek 

(minimálně od r. 1871) také pašije a to nepřetržitě, až na r. 2010, 

kdy je P. Koníček zakázal zpívat a sám je přečetl. Dnes vedle 

sboru dospělých existuje i dětská schola. 

      V Kokorách od 2.světové války působili tito varhaníci a 

varhanice: Vojtěch Mrtvý z Kokor, František Galáš ze Suchonic, 

sestry dominikánky Daniela Ryšavá  (1955-1981), několik roků 

s ní zde v 50.letech hrála i její rodná sestra Bona [viz výše]. Po 

odchodu sester dominikánek k nám na nedělní bohoslužby 

dojížděli varhaníci: František Mrtvý z Olomouce, Karel 

Komárek a jeho stejnojmenný  syn z Přerova. Po nich se ujal 

varhan Josef Drábek, soukromý zemědělec z Nelešovic č. 9, 

který je vedoucím kokorského kůru dodnes.  

     Také tradice svatomikulášského svátku nebyla v Kokorách 

nikdy přerušena, i když pod tlakem komunistického režimu byla 

ve škole za socialismu předvánoční besídka pojata stylem 

„jolky“ s Dědou Mrázem. Po obci však každý rok chodil i 

„svatý Mikuláš“, který ale v dobách normalizace, (kdy se už od 

jolky v rámci školy upustilo), vzal na sebe v provedení nedospělé 

mládeže nedůstojnou podobu. Proto byla po sametové revoluci 

pro děti (jako novinka) zavedena svatomikulášská nadílka ve 

farním kostele.  Od r. 2006 pak obecní úřad pod záštitou 

starostky obce Hany Zittové a ve spolupráci s místní mateřskou 

a základní školou pořádá na solidní úrovni svatomikulášskou 

oslavu spojenou s rozsvícením vánočního stromu a nadílkou pro 

děti pod vánočně ozdobeným smrkem na prostranství naproti 

hasičské zbrojnice. 

     V r. 2000 se rozhodl olomoucký arcibiskup Jan Graubner 

(jako jediný z biskupů v naší vlasti), zorganizovat po vzoru 

některých evropských zemí v naší diecézi tříkrálovou sbírku, 

jejíž výtěžek by sloužil prostřednictvím katolické charity lidem 

v nouzi jak doma, tak v zahraničí. Ukázalo se, že společnost 

není tak sobecká, jak se na první pohled zdá. Sbírka měla pěkný 

výsledek. Od té doby každoročně kolem svátku Tří králů, po 

celé naší vlasti - i v naší farnosti v obcích Kokory, Žeravice a 

Luková  - obcházejí skupinky tříkrálových koledníků 

domácnosti a vybírají do zapečetěných kasiček peníze pro 

humanitární akce Charity ČR.                                    J.R. 

     O vyučování náboženství, úpravách kotela, jeho výročí  a 

dalším životě farnosti  se dočtete v příštím čísle.    

OSLAVY SVÁTKU SVATÉHO VÁCLAVA V PRAZE 

     V pondělí 28. 9. byl státní svátek, a to Den české státnosti. 
Mnozí z nás si užívali prodlouženého víkendu doma, nebo 

někteří využili čas k návštěvám různých kulturních akcí a 

památek. Tak jsme se rozhodli i my doma. S našimi přáteli jsme 

sobotu a neděli věnovali prohlídce Prahy. Krásným zážitkem 

bylo večerní zhlédnutí Křižíkovy fontány. Prohlédli jsme si 

Vyšehrad i baziliku sv. Petra a Pavla, prošli jsme i celý hřbitov a 

připomněli si mnoho významných osobností naší země, kteří v 

tichosti odpočívají na místním hřbitově a ve společné hrobce 

národních velikánu Slavín. Podívali jsme se i na Václavské 

náměstí, které bylo zaplněno stánky s pestrým sortimentem, 

nechyběly tradiční klobásky a trdelníky, to vše zde bylo v rámci 

oslav svátku sv. Václava.  

 
 

Nedělní odpoledne poté patřilo prohlídce Hradčan, kde právě 

procházel průvod kněží do Svatovítské katedrály, poté se 

shromáždili před Pražským hradem a pokračovali Nerudovou 

ulicí až na Václavské náměstí k Myslbekově jezdecké soše sv. 

Václava (viz obr. příloha). Zde jsme se pozdravili s naším 

bývalým duchovním správcem, před časem sloužícím v 

Kokorách, páterem Jiřím Koníčkem, od kterého mám vyřídit 

pozdravení do Kokor. Po krátkém rozhovoru jsme už spěchali 

na vlakové nádraží.                       Starostka 

 

SPORTOVNÍ SVATBA 

     O prodlouženém prázdninovém víkendu 4. července se 

konala v areálu sokolovny v Kokorách vyjímečná událost – 

sportovní svatba. Občanský sňatek spojil dva sportovce 

propojené ať už v minulosti či v současnosti s oddílem národní 

házené Sokola Kokory, Josefa Valdiviu a Mgr. Janu Pavlíkovou. 

    Starostka obce i matrikářka vstřícně provedly předepsaný a 

důstojný svatební obřad přímo na ploše hřiště národní házené u 

krásně vyzdobené branky a za nádherného počasí, podobně, jak 

jsme to mnohokrát viděli v televizních  svatbách z amerického 

prostředí. Další zázemí tvořil velký stan pro svatební hosty a 



KOKORSKÉ NOVINY XVII/5  ŘÍJEN 2015 
 

9 
 

krásná tabule v novotou svítícím sále sokolovny, kde byl 

připraven svatební oběd.  

     Snoubenci přijeli k sokolovně v kočáře a na hřišti už byli 

jako doma i se synem Samuelem, se kterým byli fotografem 

zachyceni nejen po příjezdu, ale i na tribuně pod mohutnou 

sokolskou lípou, která je ozdobou celého areálu.  Rod. archiv. 

     
S gratulací novomanželům se přidávají s odstupem i Kokorské 

noviny a celá sportovní veřejnost. Nevěsta, jako kokorská 

rodačka, přinesla do manželství také dlouholetou sportovní 

kariéru v národní házené, žákovský titul mistryně republiky 

v dresu Sokola Kokory a výtečnou prvoligovou aktivitu 

v Kokorách i sousední Rokytnici, ženich pak spontánní zapojení 

mezi naše házenkáře a do současného kolektivu mladých 

sportovců. Svatbou na hřišti a v sokolovně tuto svou orientaci 

oba manželé Valdiviovi jen originálně podtrhli.   

    Tak hodně zdraví a štěstí nejen v manželství, ale i v dalším 

aktivním zapojení do sportovního a společenského života 

v Kokorách. První sportovní svatba v areálu sokolovny se 

výrazně zapsala do podvědomí zejména mladší generace, nejen 

svou atmosférou, ale i jako původní nápad.     Kš 

1. AC. KOKORÁČEK  

     Náš oddíl vstoupil do podzimní sezony v malé kopané s 

velmi mladým týmem. V některých zápasech jsme soupeře do 

poslední chvíle přehrávali a ještě pár minut před koncem zápasu 

jsme vedli, ale bohužel zde se projevila zřejmě jistá nezkušenost 

týmu. Soupeř nakonec zápas vyhrál. Musíme se postavit i 

takovým hráčům, jako jsou bývalí extraligoví hráči v hokeji, 

například Pavel Hanák, který naši branku zatížil třemi góly. 

Věříme, že do konce podzimní sezony, která končí 22. listopadu 

zápasem proti FC Citov, získáme nějaké body.  

                                                             Pavel Poučenský 

UTAJENÉ SPORTOVIŠTĚ V ZAHRADĚ 

     Když jsem prohlížel fotografii, kterou získala a poslala do 

redakce paní starostka, hned se mi všechno vybavilo. V prostoru 

mezi domy rodin Blumových a Hradílkových vzniklo před léty  

soukromé volejbalové a také tenisové travnaté a mlatové hřiště, 

kde se provozoval čistě amatérský a dalo by se říci i rodinný 

volejbal a také tenis. Mohu to osobně dosvědčit. Bylo to 

záslužné a originální. Alespoň, že zůstal tento obrázek. Jeho 

kvalitu se již nepodařilo lépe upravit. 

    

V horní seniorské řadě vidíme na historické fotografii tři domácí 

manželské páry dvou rodin Antonína a Karla Blumových a 

rodiny Hradílkových (A. Blumová). Dolní řadu tvoří „junioři“ 

Drmola, Majer, L. Zapletal, Grossmann, Kozák, Bluma ml.  a 

Trávníček?.  Bylo to pěkné – sport, pohoda, starší a mladí a vše 

to ladilo dohromady. I to patřílo  k profilu naší obce.                                                                

                                                                                       Kš 

 

Kdo fotografoval jsme se zatím nedozvěděli. Sepiový odstín 

jsme přidali v redakci. 

 
 

VEŘEJNÁ SBÍRKA -  DOPLNĚNÍ A UPŘESNĚNÍ 

     K tématu finanční sbírky na pomoc sokolovně (srpnové KN) 

přikládáme po úspěšném dokončení a kolaudaci stavby ještě 

malé doplnění či upřesnění pro širší veřejnost. 

     V roce 2013 byla podána žádost o poskytnutí dotace na 

zateplení sokolovny. Přílohou žádosti byla projektová 

dokumentace pro stavební řízení, včetně položkového rozpočtu. 

Po příslibu dotace musela být zpracovaná prováděcí projektová 

dokumentace pro realizaci, která byla jednou z podmínek 

poskytnutí dotace.  Podrobnější specifikace prací v prováděcím 

projektu měla za následek navýšení ceny o 500 tisíc. Museli 

jsme se rozhodnout, zda poskytnuté dotace ve výši 3,5 mil. 

využijeme a seženeme dalších 500 tisíc korun, nebo realizaci 

neprovedeme. Z obavy, že už by se podruhé nepodařilo zajistit 

dotaci v takové výši, bylo rozhodnuto, že práce budou 

zahájeny a finanční prostředky bude muset Sokol Kokory 

zajistit. Obec nám vypomohla návratnou bezúročnou půjčkou a 

díky tomu se podařilo zateplení zrealizovat. Nyní se snažíme 

získat zmíněné finanční prostředky také veřejnou sbírkou, 

abychom mohli postupně vrátit poskytnutou půjčku obci.   Sokol 

se i v KN  znovu obrací na příznivce tělovýchovy a sportu, ale i 

na občany, kteří oceňují  a podporují spolkový život obce,  

s žádostí či prosbou o dar na řešení uvedené situace. Těm, kteří 

již pomohli, třeba i menšími částkami, upřímně děkujeme. 

     Připomínáme číslo účtu sbírky 270171854/0300  u ČSOB 

Olomouc, termín sbírky do konce listopadu, i možnost složit 

hotovost (přísně dokladováno) do pokladny T. J. Sokol (A. 

Marková). Po splacení půjčky bychom se rádi vrátili do běžného 

spolkového života v naší obci. Děkujeme všem, kteří nám v tom 

pomohou.               T. J. Sokol  Kokory                     

 

 

KOKORŠTÍ STARŠÍ HOŠI Z NÁRODNÍ HÁZENÉ 

     Navazujeme volně na text a foto z minulého čísla KN, 

z pravděpodobně mistrovského utkání Kokory Žeravice na 

pískovém hřišti u sokolovny. V letní přestávce mistrovských 

soutěží se vždy konaly v okolí turnaje mužů (např. v Kokorách 

významný a špičkově obsazený Memoriál Františka 

Veselského), přípravná utkání i  turnaje dorostenců a pohodové 

turnaje starých gard či starších hochů. Na takový turnaj, 

tentokrát do Žeravic, někdy na začátku 80. let minulého století, 

nás zavede fotografie Jana Teimera v obrazové příloze KN. 

Vezměte si obrazovou přílohu k ruce a můžeme společně přidat 

pár vzpomínek: 

    Hřiště v Žeravicích, mezi lesem a Olešnicí, má na snímku  

ještě kvalitní pískový povrch, ale už upravené svahy. Snímek je 

z období začátku výrazného vzestupu národní házené 

v Žeravicích, směřujícího až k násobně opakovanému titulu 

přeborníka republiky, jak je ostatně příznivcům tohoto našeho 

sportu v širokém okolí velmi dobře známo.  

      Kokorské starší hochy reprezentuje na snímku 9 rodáků a 

dva přiženění, naturalizovaní a už plně aklimatizovaní Kokoráci. 
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V první řadě poznáváme zleva Laďu Zapletala z Pusté, Bohuše 

Ministra, Lojzu Košťálka, Jardu Drozda a Karla Blumu. Ve 

druhé řadě stojí zleva Vojta Temlík, Jarek Pavlík, Leoš 

Sládeček, Franta Matuška, Tonda Bluma a Franta Semenec. 

V pozadí na svahu jsou zachycení o generaci mladší fanoušci, 

např. uprostřed sedících chlapců rozpoznáváme Luďka Jemelku 

z Brodecké.         

      Zajímavou úlohu sehrál na tomto turnaji vynikající kokorský 

hráč a trenér Vojta Temlík. Byl „bohužel“ pro staré pány tehdy 

příliš mlád (do 35 let) a příliš zdatný a tak ho pořadatelé 

nenechali za Kokory nastoupit. Takže (přesto, že byl nejmladší) 

převzal úlohu vedoucího družstva a „dovedl nás k vítězství“. 

Medaili mám ještě někde schovanou. Ale možná, že to byl jiný 

turnaj. Byly to krásné časy, i to občerstvení bylo jaksi chutnější. 

Byli jsme mladí i jako „staří páni“ a s tehdejšími spoluhráči i 

soupeři se dodnes rádi potkáváme, pokud ovšem už neodešli do 

házenkářského nebe. Těm, kteří už mezi námi nejsou (Jarda, 

Bohuš a Vojta), ale i ostatním, alespoň věnujeme poděkování, 

vzpomínku a větší obrázek v obrazové příloze Kokorských 

novin.      Kš                                                                                                          

 

 

 

VZPOMÍNKY NA LÉTO. 

 

PŘEDHODOVÉ ODPOLEDNE -  SOBOTA 14. 8. 2015 

      V srpnovém čísle Kokorských novin nám pro popis 

letošních hodových oslav, či lépe aktivit, přece jen chybělo 

dostatek místa. Přednostně jsme ovšem zařadili už v srpnu 

výsledky tradiční kulinářské soutěže plné dobrot a alespoň  

velmi stručně přehled ostatních soutěží z pera místostarosty 

Lubomíra Rýce, zejména informací o významném podílu Policie 

České republiky na odpoledním zábavně vzdělávacím programu 

pro děti i dospělé.  

     Nezbývá, než se do tohoto horkého srpnového odpoledne na 

chvíli vrátit alespoň k soutěži, která se koná s novodobou, ale už 

pětiletou tradicí. Tato silová Soutěž ve vrhu břemenem „O 

pohár starostů“ má své dílčí specifické součásti se 

samostatným názvem. Pro ženy je to KOKORSKÁ 

AMAZONKA  - o pohár starostky obce Kokory.  Pro muže 

pak KOKORSKÝ SILÁK - o pohár starosty Sokola Kokory. 

     Méně známá je zatím soutěž pro juniory do 15 let, která 

svou tvář teprve hledá. Aby se návštěvníci lépe orientovali, 

vydali pořadatelé společně malou brožurku s pravidly a historií 

soutěže, včetně výkonů a jmen vítězů jednotlivých kategorií od 

roku 2011 i pořadí na dalších místech. Také fotografie z těchto 

soubojů se objevují vždy v srpnovém, případně říjnovém čísle 

Kokorských novin. Tak jak to bylo i letos, v roce 2015. 

     Nejvíce závodníků se přihlásilo do soutěže o pohár starosty 

Sokola Kokory – Kokorský silák. Bylo jich 19, nejvíce siláků 

domácích a z blízkých obcí, ale také hodoví hosté a příslušníci 

Policie České republiky, kteří se jinak podíleli na odpoledním 

programu. Kokorským silákem se stal pan Milan Mazur 

z Kokor z části obce Pustá, který zvítězil v novém rekordu 

soutěže 15,53m. Svůj vlastní rekord z roku 2013 překonal 

hodem 14,37m pan Jaroslav Horák z Nelešovic a získal po 

minulých dvou prvenstvích tentokrát „stříbro“ za 2. místo.  

Bronzovou za 3. místo a výkon 12,38m vybojoval domácí 

borec pan Oldřich Sládeček. 10 borců překonalo hranici deseti 

metrů, 15 pokusů bylo do 10m, absolutně nejkratší hod 

zaznamenali rozhodčí v délce 6,35m. 

     O pohár starostky obce a titul „Kokorská amazonka“ 

bojovalo 10 žen. Rekord paní Dolínkové z Přerova z roku 2011 

(9,00m) zdaleka překonán nebyl. Všechna místa na stupních 

vítězů zůstala však tentokrát rezervována pro domácí dámy.  

      První místo, „zlato“ a titul „Kokorská amazonka“ 

získala hodem 7,58m paní Zdena Růžičková, druhé místo a 

„stříbro“ hodem 7,40m vybojovala paní Irena Lichnovská, 

(ta si jen odskočila na závodiště od kulinářské soutěže) a třetí  

se umístila stejně jako v roce 2014 paní Libuše Piknerová a to 

hodem 7,23m.       
      Soutěž „malých“ nemůžeme objektivně zhodnotit, protože 

na startu se např. sešli „chlapi“ (samozřejmě školáci) vysocí 

metr osmdesát a také šestiletá drobná děvčátka. (celkem 13 

závodníků). Těm nejmenším alespoň děkujeme za statečnost. 

Před organizátory tak stojí úkol, soutěž pro děti do dalších hodů 

upravit a zatraktivnit. 

      Vítězové na prvních třech místech převzali poháry a věcné 

ceny (v gesci OÚ) přímo z rukou patronů, starostky obce paní 

Hany Zittové a starosty Sokola Kokory bratra Radomíra 

Veselského.  (fotografie již v srpnovém čísle KN) 

K obvyklému programu odpoledne tentokrát v tichosti a 

soukromí přibyla s úspěchem chiromantie (Čtení z ruky).  

      Ale to už se odpoledne překulilo k  večeru, vedro pomalu 

pod proudem postřiků opadalo  a hřiště opanovala hudba a 

společenská zábava až přes půlnoc.  Čí byly hody? Naše. A za 

rok budou zas.  

       

                                                                           
PRVNÍ KOKORSKÁ NECKYÁDA. 

     Předposlední srpnovou sobotu 22. 8.  se objevila v kalendáři 

kulturně společenských akcí v Kokorách novinka – 

NECKYÁDA, kterou připravilo společenství SOUSEDÉ. 
Překvapilo s jakým zájmem veřejnosti se tato prvotina setkala. 

Moře máme (alespoň rybníky a to již po staletí), jen přístav byl 

trochu stísněný a loďstvo skromné. Zato konstrukce lodí byly na 

vysoké technické úrovni (J. Zapletal, J. Habáň). I mladičká, 

téměř dětská posádka pod vedením kapitána  a strojníka J. 

Zapletala ml., snadno ovládala svůj rychlý prám konstrukce 

z dílny ULICE, jehož elektrický pohon z něj činil plavidlo 

nejrychlejší. Na bezpečnost dohlížela certifikovaná loď 

záchranářů. Předepsané dálkové trasy všechna plavidla bezpečně 

zvládla, stejně jako závodníci na plovoucí stezce odvahy, která 

rovněž přitahovala pozornost diváků. Pády do vody byly 

chápány sportovně a s nadhledem, stejně jako nebezpečné hody 

syrovým vejcem mezi soupeři na poměrně velkou vzdálenost. 

Občerstvení a neformální posezení na ostrůvku i na břehu u 

rybářské chaty  uspokojilo asi 150 diváků (odhady se pohybují 

v mezích 100 – 200).  

      Věříme, že vzniká nová tradice a že v roce 2016 bude na 

staru 5 či 6 lodí (přístav je, jak už bylo řečeno, trochu těsný) a že 

pořadatelé (zde byl hlavním Laďa Zapletal) opět překvapí a 

něco zajímavého vymyslí a zúročí zkušenosti získané na vodě i 

na souši.  Těšíme se už na nové lodě, námořníky, dobrodruhy, 

legraci i přátelské posezení s občerstvením 2016.                    Kš 

 
Nosnost klasického „vaštroku“ byla zvýšena několika 

technickými vynálezy konstruktéra Ing. J.Z.)  Foto J. Teimer 

 

Ale pozor!  Ještě nás čeká „DRAKIÁDA“ 31. 10. 2015 

Sledujte pozorně plakáty. Sousedé z Ulice. 
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VÝLOV RYBNÍKA POD BRAMBOREM 2015 

     Jako kluk z Kokor jsem se na začátku padesátých let 

minulého století opravdu hodně motal (jako mladý adept 

rybářství)  kolem nově zbudovaného (vlastně obnoveného) kdysi 

panského zadního rybníka. Na „Hučínově poli“ vznikl nový, 

v Kokorách největší rybník, který ale v podstatě kopíroval 

polohu historického rybníka zvaného kdysi i Mramor. Napájen 

byl z historického mlýnského náhonu na druhém pravém břehu 

Olešnice. Voda byla vedena do rybníka dřevěným korytem, 

později vystřídaným ocelovou troubou, překlenující dodnes na 

podporách údolí potoka. Profil trouby  stačil při dostatku vody 

v náhonu k napuštění rybníka za několik dnů. Nový rybník 

spravoval tehdy Rybářský spolek Kokory. Pamatuji si jen 

některé jeho členy, např. veterináře MVDr. Josefa Štojdla, 

bednáře Františka Zemana a vykupovače dobytka Josefa 

Košťálka (všichni z Pusté), tesaře Františka Zlámala z Hliníka,  

zedníka Ladislava Zemana z Kopce, mlynáře Jelínka s jeho 

vodním právem a další, na které nás možná pečliví pamětníci 

upozorní.  

     U prvních výlovů jsem (ač školou povinný) nemohl chybět. 

Hlavním výtěžkem byla už tehdy žádaná kapří násada. 

Konstatujeme ale, jak říkal major Terazky „Čo bolo, bolo“ a 

raději přeskočíme rovnou do současnosti. 

     

 
 Na začátku druhého říjnového týdne mne v úterý upozornil náš 

bdělý spolupracovník a fotograf Jan Teimer, že probíhá výlov 

rybníka v Kokorách, ale že on sám je zaneprázdněn. Bohužel 

jsem se k rybníku ( řekněme jako reportér KN) ten den také 

nedostal  a tak mne další den přivítalo už jen smutné bahnité dno 

(foto), kopřivy na části hráze, Brambor, který od dob mého 

mládí poněkud zpustl, pěkné lavičky na hrázi a opuštěné 

výstupy pro divoké kačeny, vedoucí na ostrůvek s tzv. 

„Taťuldovou vrbou“.        

     Zdálo se mi nějak nepatříčné nevyužít tohoto tématu a tak 

jsem získal pro čtenáře zajímavé informace od Rybářství Přerov 

a Rybářství Tovačov, od pana Jiřího Zahradníčka, za jehož 

ochotu jménem KN děkuji. Pan Zahradníček mi sdělil, že výlov 

v Kokorách provedla za jediný den sehraná parta 8 pracovníků. 

Rybářský rok rybníka „Pod Bramborem“ hodnotí přes sucho a 

potíže s přítokem jako rok dobrého průměru, na výsledcích se 

projevilo i krmení. Bylo sloveno 6500 kg kapří násady, 1000 kg 

tolstolobika, 500 kg násady amura. Štiky zde nebyly vysazeny. 

Rybáři zaznamenali poměrně značné škody po atacích 

kormoránů, ryby byly zčásti poškozené. I tak splnil největší 

kokorský rybník své hospodářské poslání. Při návratu domů 

jsem zaznamenal u jedné z tůní Olešnice mimořádně velkou 

popelavou volavku a u Haltýřského rybníka snad 50 kačen, které 

zde dokrmovala babička s vnoučkem.  

     Už je to tak, rybníky, ryby a vodní ptactvo patří ke Kokorám 

už po celá staletí. Zvláště, když je vše posazeno do nádherných  

pestrých barev podzimu.                                    Kš 

 

BOJE O „OVOV“ V PŘEROVĚ 

     Za mimořádně chladného počasí vyrazila 10. října skupina 

kokorských školáků na soutěž Odznak Všestrannosti 

Olympijských Vítězů, pořádanou Sokolem pro závodníky 

z Přerovska, Olomoucka, Prostějovska a Zábřežska. Pekelná 

zima a velmi těžká konkurence pro našich nakonec jen 7 

statečných.  (André Wilhelm Burdi, Jakub Děrda, Patrik 

Remiáš, Mikuláš Hluší, Jan Majárek, Nikola Drobná a nejmladší 

a nejmenší statečná Ema Děrdová) Všem i jejich obětavým 

rodičům  a zejména škole Kokory děkujeme. Bylo to moc těžké. 

Nejlepšího umístění dosáhl ve své kategorii Jan Majárek, který 

suveréně vyhrál běhy na 60 m a 1 kilometr a hod vzad 

medicimbalem. Přesto skončil druhý za borcem z Prostějova. 

Rozhodlo švihadlo, které naši závodníci, a to ve všech 

kategoriích, ovládali  podstatně hůře než soupeři a ztráceli velké 

počty bodů. Přerovští nakonec získali II. místo, pěti body k tomu 

přispěl J. Majárek a 1 bodem N. Drobná za 6. místo ve své 

kategorii.  Zcela suverénní byla početná výprava z Prostějova. 

 
Naši borci na zahájení                      Foto redakce 

KOKORSKÝ KARATISTA DEVÁTÝ NA SVĚTĚ 

    Pozorným čtenářům KN, a zejména letošního  srpnového 

čísla, je vše jasné. Dvanáctiletý kokorský rodák (viz článek o 

rodácích) Štěpán Mačák, člen přerovského oddílu karate 

Shinoku dojo, se vrátil z Japonska z mistrovství světa v karate a 

to s velmi dobrou bilancí. Ve sportovním centru města Chitose 

na ostrově Hokkaido se ve své věkové kategorii 12 – 13 let 

dostal do první světové desítky mezi sedmadvaceti (převážně o 

rok staršími) karatisty z Jihoafrické republiky, Japonska, 

Tchaiwanu, Indie a dalších zemí, jejichž některé vlajky můžete 

vidět v obrazové příloze KN. Byly to boje ve stínovém zápase 

kata, kde český reprezentant Štěpán Mačák se startovním číslem 

281 nejprve porazil jednu z domácích japonských nadějí. 

V dalším zápase již prohrál se zkušenějším reprezentantem 

Thaiwanu a v součtu si přivezl domů celkově deváté místo 

v první světové desítce asociace karate KWF a památné 

startovní číslo k tomu.  
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 Štěpán Mačák se utkal se soupeři také v přímém boji kumite. 

Zde však narazil na obrovitého borce se Saudské Arábie, který 

jeho postup v nemilosrdném vylučovacím boji zastavil a Štěpán 

tak skončil po přepočtu na 17. místě. V redakci KN jsme o celé 

akci tohoto atraktivního dálkového zájezdu alespoň krátce 

pohovořili. Štěpán byl s celou akcí i výsledky objektivně 

spokojen a skromně dodává, že vše bylo pro něho 

nezapomenutelným zážitkem. 

       Na počátku  odletěla celá výprava z Prahy překvapivě na 

západ do Frankfurtu nad Mohanem. Zde teprve nastoupili na 

skutečně dálkovou trasu Lufthansy Frankfurt –Nagoya (na 

ostrově Honšú, 2,5 milionů obyvatel) s konečným přestupem do 

cílového Chitusi. Cesta trvala s připočtením sedmi časových 

pásem 30 hodin. Zpět se pak reprezentanti vraceli přes Tokio. 

 Naši v Japonsku -  Š. Mačák v bílém. Foto  karate Přerov 

 
 Štěpán si opravdu pochvaloval. Sedlo mu japonské jídlo, 

obdivoval přírodu, japonské lázně, přátelství a srdečnost 

hostitelů, ubytování v hotelu s typickou japonskou 

architekturou, spaní na japonských matracích - futonech, 

výhledy na jezero, ale také možnost odborných seminářů a 

tréninků s japonskými a jihoafrickými mistry karate. 

      Ocenili jsme i závěr, který si pro sebe udělal. Že to byla 

výborná zkušenost a že bude ještě usilovněji trénovat. (.. aniž by 

ovšem vyvíjející se organismus až příliš nadměrně zatěžoval.) 

Ale to byla jen malá poznámka redakce. 

      Byla to velmi dobrá, ale  i nákladná zkušenost i reprezentace 

nejen České republiky a přerovského karate, ale nakonec i naší 

obce Kokory.  Redakce KN přeje Štěpánovi zdraví a další 

úspěchy i pohodu  při kombinaci náročného studia a 

vrcholového sportu.                                               Kš    

  

NA BICYKLECH KOLEM MIKROREGIONU DOLEK  

Kokorská děvčata všech generací vídáme na startu tohoto již 

tradičního závodu zcela pravidelně.  Čtěte uvnitř listu str 2. 

                                                                     Foto archiv OÚ       

                                                                          

 
 

SRAZY ABSOLVENTŮ KOKORSKÉ ŠKOLY 

     Vděčné a opakující se téma našich novin. Skutečnost, že se 

absolventi „kokorské měšťanky“ (samozřejmě sem patří i 

absolventi „osmiletky či devítiletky, případně základní školy) 

najdou ve středním i pokročilém věku cestu do  sídla jejich 

někdejší školy, ze které odcházeli do života či na další studia, 

hodnotíme velmi pozitivně.  

     V letošním pozdním létě jsme takových přátelských setkání 

spolužáků napočítali opravdu dost a tři z nich jsme zaznamenali 

i fotograficky. Byl to především ročník 1938, ke kterému část 

redakce patří, poté ročník 1948 (kolem Ladi  Kopečného – foto 

zde) a nakonec ročník 1943 (kolem Anny Zapletalové 

Markové). Zmiňujeme alespoň jména organizátorů, protože 

jejich práci dovedeme i z vlastní zkušenosti ocenit. Oceňujeme i 

skutečnost, že akce byly v Kokoráčku řádně zabezpečeny i přes 

určité personální potíže. Bohužel na každé fotce (dvě jsou 

v obrazové příloze) někdo chybí (přišel pozdě, odešel dříve), ale 

to už si znalci a pamětníci doplní. Někdy se bohužel stane, že 

přijedou i spolužáci z daleka a ti blízcí naopak zůstanou doma. 

Naštěstí takových případů není mnoho. Z povzdálí jsme 

sledovali i další srazy. Bylo by dobře, kdybychom pro KN 

získali vždy fotografii a jména účastníků, při srazu po více 

létech mají totiž spolužáci někdy problém kamaráda ze školních 

lavic vůbec poznat.  Kš 

     Na srazech obvykle panuje velmi příjemná až nostalgická 

atmosféra, vzpomíná se na školu a na Kokory.Téměř na každém 

srazu 2015 jsme udali alespoň jednu knihu o naší obci.    Kš 

Ročník 1948 na srazu.                                   Foto KN 

 
 

II. LIGA NÁRODNÍ HÁZENÉ 

     Družstvo mužů A statečně bojovalo ve II. lize. Každý zápas 

byl těžký, zvláště na hřištích soupeřů z Moravy i z východních 

Čech. V podzimních mistrácích se našim podařilo získat 10 

bodů  a umístili se tak v průběžné tabulce skupiny B II. ligy na 

7. místě z 12 družstev. Druhé družstvo mužů tzv. domácí  

„Béčko“ uzavře soutěž později. K celkovému hodnocení se 

v KN vrátíme. Zatím všem hráčům, trenérům i funkcionářům 

oddílu NH děkujeme za reprezentaci a snahu, i mimo soutěže, 

zejména se cení  začínající práce s mládeží. Snímek z nástupu 

k mistráku na domácím hřišti najdete v obrazové příloze KN. 
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